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گشتي در نمايشگاه دستاوردهاي استارت آپ ها و شركت هاي فناور در مصلاي تهران

جواب بد، جواب رد، جواب سرد مي دهند اما تو گرم باش

 با چه محصول فناورانه اي به نمايشگاه آمده ايد؟
سيستمي كه مي بينيد دستگاه آب تصفيه قابل حمل اس��ت. ثبات اختراع غشا و 
سامانه نانويي كه در سيستم ممبران دس��تگاه به كار رفته به نام خودم است. اين 
سيستم 400ليتر آب را در دو ساعت مي تواند تصفيه كند، ما مي توانيم 20بار اين 

مخزن را پر، خالي و تصفيه كنيم. 
 هر 20 ليتر آب چقدر طول مي كشد تصفيه شود؟ تقريباً 10دقيقه. 

 درباره پنل خورشيدي دستگاه توضيح مي دهيد؟
زماني كه دسترس��ي به برق ش��هري نداريم، مي توانيم از طريق پنل خورش��يدي 

باتري هاي دستگاه را شارژ كنيم. 
 وزن دستگاه چقدر است؟

با پنل، كيف و تمام تجهيزات هفت كيلو. چون دستگاه حالت كوله پشتي دارد، حتي 
با 20 ليتر آب كه مجموعاً 27كيلو مي شود با سهولت حمل مي شود. 

 قاعدتاً براي افرادي كه مي خواهند كمپ بزنند يا روستاهايي كه آب 
شرب قابل اطميناني ندارند، بسيار قابل استفاده است. 

بله هم كمپ، هم سيستم هاي نظامي و هم مناطق عشايري و روستايي. ما ان شاء الله 
با اولين قرارداد 10دستگاه اول را به مناطق مشكل دار اهدا مي كنيم. 

 در هر آبي كه آلوده باشد، دستگاه كارايي دارد؟
بله، چون از دو فيلتر مجزاي ممبراني رد مي شود، آب را كامل تصفيه مي كند. فيلترها 

قابل تعويض و شست و شو هستند و به نام خودمان ثبت اختراع شده اند. 
تكنولوژي دستگاه را از كجا گرفته ايد؟

نمونه هاي داخلي و خارجي،  برقي نيستند. سيستم هاي شان دستي است اما ما اين 
وسط سيستم برقي آورديم، چون راحت تر است، غشا هم مال خودمان است و ثبت 

اختراع هستند. 
آن يكي دستگاه هم همين كاركرد را دارد؟

بله، آن دستگاه هم سيستم تصفيه آب خانگي با پس��اب 10درصد است. ما در اين 
دستگاه، پس��اب خروجي آب را از 70 درصد تصفيه نش��ده به 10 درصد رسانده ايم، 
انرژي اش هم انرژي خورش��يدي است. پنل و سيس��تم ما با انرژي خورشيدي كار 
مي كند. باتري مجزا و براي كنترل انرژي مصرفي مان سيستم كنترل از راه دور دارد. 

برنامه هاي آينده تان؟
هدف بعدي مان، انبوه سازي و صادرات است. 

 مهم ترين چالش؟
اولويت اصلي ما ساخت غش��ای مورد نياز اين سيستم هاست. دستگاهش در ايران 
موجود نيست و مجبوريم دستي بس��ازيم. اگر دستگاهش موجود باشد، بسياري از 
مراحل كار ما ساده تر اجرا مي شود. دومين چالش جذب اسپانسر است؛ اسپانسري كه 
مطمئن باشيم كمك مي كند واردات اين فيلترها  را حذف كنيم. در اين صورت قيمت 

سيستم تصفيه آب نصف مي شود، چون ما پول گمرك و واردات را نمي دهيم. 
 الان اگر شما به توليد انبوه برسيد، دستگاه چقدر قيمت مي خورد؟ 

سيستم هاي قابل حمل مان با صفحات خورشيدي، حدوداً 3ميليون تومان. 
 مشابه خارجي چطور؟

مشابه خارجي ندارد، فقط ارتش امريكا دارد كه آن هم تجاري نيست. 
شما گفتيد غشا را اختراع كرده ايد. پس چرا مي گوييد اگر در ساخت 

غشا مساعدت مي شد... 
ما به صورت آزمايشگاهي توليد كرده ايم اما اگر دستگاه تجاري شود، صرفه اقتصادي 

ندارد كه غشا به صورت دستي ساخته شود. 

  حسن فرامرزي
زير سقف شبستان مصلاي تهران جمعي از شركت هاي دانش بنيان جمع شده اند. تيم هايي از جوان ها و ميانسال ها در رويدادي كه دانشگاه آزاد 
اسلامي ميزبان آن است، دستاوردهاي خود را به نمايش گذاشته اند. گزارش گرفتن از چنين مساحتي و پوشش صدها تيم علاقه مند و پرشور 
چيزي در حد محالات است، آنچه در ادامه مي آيد حكم پيمانه كوچكي را دارد كه مي خواهد دريايي از استعداد و خلاقيت را در خود جای دهد. 

تصفيه خانه اي 7كيلويي در يك كوله پشتي

 منظورتان از راه دور و نزديك چيست؟
راه دور، مثل سازه ها و پل هاست. ما مثلاً پلي مثل ورسك 
را تست كرديم يا پل هاي ديگر راه آهن. راه نزديك مثل 
ارتعاش سنجي موتورهاس��ت. تصور كنيد شما ماشين 
لباسشويي ای داريد كه استاندارد ارتعاشي دارد. شما يك 
موتور داريد كه وقتي روشن مي شود، بايد تا حدي بلرزد، 
چون اگر از آن حد خارج ش��ود، هم خراب مي شود و هم 
صدا مي دهد، البته شايد لباسشويي خانه تان خراب نشود 
اما صدا اذيت تان مي كند. اين دستگاه ها استانداردهايي 
در حوزه ارتعاش سنجي دارند كه ما آن ارتعاش ها را چك 

مي كنيم. 
 ارتعاش سنجي پل ها چطور انجام مي شود؟ 

در حوزه پل ها ما پل را اصطلاحاً سلامت سنجي مي كنيم. 
به اين صورت كه اكيپ ما مي رود روي پل، سازه را چك 
مي كند و به شما مي گويد با توجه به استانداردهاي موجود 

سلامت است يا نيست. 
در سازه ارتعاش ايجاد مي كنيد؟

ما وقتي مي خواهيم پل را تس��ت كنيم، اول پل را مدل 
مي كنيم، پلي مثل ورسك را اول مدل مي كنيم. 

 منظورتان از مدل چيست؟
مدل نرم افزاري اش را مي سازيم. نرم افزارهايي در اين باره 
وجود دارد كه از آنها استفاده مي كنيم. متريال پل، شعاع 
قوس، ضخامت و ارتفاع پل را مي دهيم به نرم افزار و مدلش 
مي كنيم. وقتي مدل مي كنيم در شبيه سازي، قطاري با 
وزن مشخص را روي پل مي بريم با يك سرعت خاص و 
نرم افزار پيش بيني مي كند ش��ما با اين استراتژي ای كه 
طراحي كرده ايد، اينقدر جابه جايي و اينقدر فركانس ايجاد 
مي شود. حالا مي آييم قطار را در سرعت هاي10، 20، 60 
شبيه سازي مي كنيم و مدل هايي به دست مي آيد. بعد از 
اين مراحل به شكل تجربي هم تجهيزات مان را روي پل 

مستقر مي كنيم و قطار واقعي را مي آوريم. 
 اين تجهيزات را خودتان توليد كرده ايد؟

بله. ما ايده ارتعاش س��نجي از راه دور را كه تكنيك ماره 
اس��ت به كار گرفته ايم؛ ايده اي كه وقتي من دانشجوي 
دانش��گاه تهران بودم، به صورت تئوري خوانديم، بعداً از 
همين ايده مقاله چاپ كرديم و بعد آمديم به يك دستگاه 

تبديل كرديم و به حالت تجاري درآورديم. 
در دنيا اين روش ارتعاش سنجي انجام شده 

است؟
نه، كاملًا يونيك و منحصر به فرد اس��ت. داريم براي اين 
دستگاه، يو اس پتنت هم مي گيريم. مشابه خارجي ندارد 

كه از تكنيك ماره براي ارتعاش سنجي استفاده كند. 
 پس دستگاه هاي ديگر از تكنيك هاي ديگر 

استفاده مي كنند؟
بله از روش هاي ليزري استفاده مي شود. 

 مزيت تكنيك ماره چيست؟
مزيتش اين است كه يك پديده اپتيكي است كه دقت كار 
ما را بالا مي برد. هر ابزاري كه از فوتون استفاده مي كند، 
يعني از پديده ن��ور به آن اپتيك��ي مي گويند كه كمك 
مي كند ما به صورت دقيق تر به اش��يا نگاه كنيم و دقت 
اندازه گيري ما را بالا مي برد. نكته ديگر اينكه به نسبت، 
ابزار ارزان قيمتي اس��ت. ما از يكس��ري توري تداخلي 

استفاده مي كنيم كه بسيار ارزان قيمت است. 
پس ش�ما از نور در ارتعاش سنجي استفاده 

مي كنيد؟
بله، البته ابزارهاي ديگري هم وج��ود دارد كه داده هاي 
مربوط به مورفولوژي و توپوگرافي سطحي را استخراج 
مي كنند، يعني من قطعه اي را داخل دستگاه قرار مي دهم، 
دستگاه سطح آن قطعه را با ليزر اسكن مي كند، دستگاه 
ديگري هم با تداخل سنجي اين كار را مي كند. مي خواهم 
بگويم ابزارهاي مختلفي براي اي��ن كار وجود دارد و هر 
كدام فاكتوري را استخراج مي كند، مثلًا دستگاهي كه 
با ليزر اين كار را مي كند، مي تواند بگويد پستي، بلندي، 

زبري و عمق شيار قطعه چقدر است. 
بيشتر به چه صنايعي خدمات ارائه مي كنيد؟

من نقشه اي دارم و مطابق آن نقشه مي خواهم قطعه اي 
درست كنم و مي خواهم ببينم اين قطعه چقدر با آن نقشه 
انطباق دارد. در مپنا، اين دس��تگاه من در تست هواپيما 
كار مي كند. موتورهاي هواپيم��ا blade ها يا پره هايش 
آس��يب مي بيند، آن پره ها را  اينجا مي آورند. من با اين 
دستگاه نگاه مي كنم، چون تا يك عمقي مي توانند اصلاح 
كنند يا اگر اصلاح كردند، باز بايد نگاه كنند ببينند اصلاح 
شد يا نشد. حرف هايي كه مي زنيم در حد 100ميكرون 
و 200ميكرون اس��ت، يعني نمي توانيم دست بكشيم و 
بفهميم يا مثلًا در ذوب آهن ريل توليد مي شود. كيفيت 

ريل را با اين روش بررسي مي كنيم. 
تعامل ش�ما با ش�ركت هاي داخل�ي چگونه 

است؟
صادقانه بگويم استقبال زوري كرده اند. وقتي مي بينند 
دستگاه خارجي را به خاطر قيمت بالا يا تحريم نمي توانند 
بخرند، به ما روي مي آورند. الان مشابه اين دستگاه ما، يك 
دستگاه  150هزار دلاري آلماني است، در حالي كه من اين 

دستگاه را 150ميليون تومان مي فروشم. 
يعني دستگاه خارجي حدوداً 30برابر گران تر 

است. 
البته روش ها فرق مي كند اما همان خروجي را مي دهد. 
مثال مي زنم. ايمپلنت دندان، يك قس��مت استوانه اي 
سافت دارد كه بيرون است و روكش دارد و پيچي كه به لثه 
و فك بسته مي شود. استاندارد مي گويد زبري اين سطح 
يعني سطح پيچ و سطح قسمت سافت را بسنجيد. شركت 
آلماني دستگاهي براي سنجش اين زبري دارد كه قيمت 
آن 150هزار دلار است. ما همين دستگاه را ساخته ايم كه 
در دو شركت ايراني توليدكننده ايمپلنت از همين دستگاه 

براي ارزيابي كيفيت محصول استفاده مي شود. 
و همان خروجي را به آنها مي دهد؟

بله، البته ش��ركت آلماني ابزارهاي ديگري هم دارد كه 
دقيق تر از ابزار ماست اما در همين سطح دقت دستگاه 
ما براي سنجش كيفيت محصول كافي است. مثل اين 
است كه شما اين ميز را مي توانيد با متر، كوليس و نانومتر 

اندازه گيري كنيد. 
 البته در استقبال نشدن بحث موانع ذهني و 

رسوب هاي فرهنگي هم است. 
ما آزمايشگاهي راه اندازي كرده ايم كه اصطلاحاً كارايي 
دستگاه را راس��تي آزمايي مي كند. نفري كه مي خواهد 
دس��تگاه س��نجش ايمپلنت را از من بخرد، شك دارد و 
مي گويد مگر مي شود ش��ما آنقدر ارزان تر از شركت مار 
آلماني باش��ي، اين قدر ارزان تر از زايگو باشي، بنابراين 
براي غلبه بر همين نكته اي كه اشاره مي كنيد، ما كاري 
كه كرديم اين اس��ت كه آزمايشگاهي راه اندازي كرديم. 
مي گوييم اگر به دس��تگاه ما ش��ك داريد، نمونه اش را 
بفرستيد، ما تس��ت مي كنيم، اگر نتيجه رضايت بخش 
بود بعد دستگاه را بخريد. كدام شركت خارجي اين كار 

را مي كند؟
 ما از كودكي درباره محصول داخلي ذهنيت 
داريم كه به عنوان ميراث فكري در ما شكل 
گرفته است و همچنان با خود حمل مي كنيم. 
از يك زاويه طبيعي است. وقتي شما مي خواهيد فرش 
بخريد نمي رويد فرش آلماني بخري��د. نمي رويد فرش 
ژاپني بخريد، پسته مي خواهيد بخريد، نمي رويد پسته 
آلماني بخريد. موضوع، فرهنگي است. الان در فرهنگ 
ما مي خواهيد ابزار ت��راش بخريد، فرز بخريد. مي گويند 
اين آلماني است، اين ژاپني است، اين چيني است، اين 
هم ايراني اس��ت. كدام را مي خواهيد؟ مي رويد آلماني 
و ژاپن��ي را مي خريد، مگر اينكه قيم��ت اذيت تان كند. 
الان در صنعت ما دو اتفاق مي افتد كه سراغ ما مي آيند؛ 
يكي اينكه نمونه خارجي گران است و ديگر اينكه اصلًا 
به خاطر تحريم در دس��ترس نيست. نصف مشتريان ما 
كساني هستند كه آن شركت خارجي دستگاه مورد نظر 
را در اختيار مشتري ايراني قرار نداده است، يعني اولويت 
اول، دوم و س��وم محصول خارجي است، حالا اگر نشد و 

دست شان از همه جا كوتاه شد، سراغ ما مي آيند. 
پس ته صف ايستاده ايد. 

چون آن فرهنگ اعتماد نيست، البته بخشي از اين اتفاق 
تقصير ما شركت هاي ايراني است. شركت هايي هستند 
كه اجناس داغان تولي��د مي كنند به ن��ام توليد داخل. 
گرچه مدتي است فضا دارد تغيير مي كند اما با اين حال 

چالش هاي بنياديني هم اين وسط وجود دارد. 
 مثلا؟ً

من اين دستگاه را درست مي كنم اما هيچ استاندارد تست 
و ارزيابي براي اين دس��تگاه در ايران وجود ندارد كه من 
بروم آن استاندارد را بگيرم، البته يكسري از دستگاه هاي 
ما تأييديه نانومقياس از ستاد نانو دارد، ولي اينها بيشتر 

اسمي است. 
مختص�ات حماي�ت واقعي از ش�ركت هاي 

دانش بنيان چيست؟
به عنوان كسي كه دست كم 10سال در اين زمينه فعاليت 
مي كنم، بر اين ب��اورم حمايت واقع��ي دو مقوله را دربر 
مي گيرد؛ يك مقوله اين اس��ت كه ما از شركت حمايت 
كنيم. من فارغ التحصيل دانشگاه تهران هستم، ورودي 
1383. به جرئت مي گويم فقط 5 درصد از فارغ التحصيلان 
هم دوره اي ما هنوز ايران هستند، چون ما اينجا گروه داريم 

و از حال هم باخبريم. 
ريشه اين همه مهاجرت كجاست؟

بدون تعارف براي نخبه هاي مان انگيزه اي توليد نكرده ايم 
كه در كش��ور بمانند. من اگر جاي مس��ئولان بودم، به 
نخبه ها رانت مي دادم، انگيزه م��ي دادم كه اگر ايده اي و 

محصولي داريد، بياوريد از شما حمايت كنيم. 
امسال، سال دانش بنيان شده است. ما در همين نمايشگاه 
روزي دس��ت كم پنج مراجعه كننده داريم كه مي پرس��ند 
ما چطور ش��ركت مان را دانش بنيان كنيم. خب براي من 
جاي سؤال اس��ت كه ما 10سال اس��ت در اين نمايشگاه 
شركت مي كنيم، چرا س��ال قبل نمي پرسيدند؟ خب اين 
نشان مي دهد نام شركت هاي دانش بنيان امسال مهم شده 
است، اما دقت كنيد گاهي اين هياهو به خاطر اين نيست 
كه مي خواهند محصول درست كنند، به خاطر اين است كه 
بروند از آن تسهيلات استفاده كنند. بعد چه اتفاقي مي افتد؟ 
امسال شركت هاي دانش بنيان از 5هزار مثلًا به 20هزار تا 
مي رسد. مسئولان هم مي گويند كلاه تان را هوا بيندازيد، ما 
شديم 20هزار شركت اما خدماتي كه به من مي رسيد، به 
يك چهارم و يك دهم تقليل پيدا مي كند، چون من قدرت، 
پش��توانه و رانت آنها را ندارم كه بروم وام بيشتري بگيرم. 
پيشنهاد ديگرم اين است كه بيايند از نفرات حمايت كنند. 
يك زماني ستاد نانو تصميم هوشمندانه اي گرفت و اعلام 
كرد به هر پايان نامه مربوط به نانو، 3ميليون پول مي دهد و 
هر محصولي كه مربوط به نانو باشد، دو تايش را پيش خريد 
مي كند. خب اين رانت بود. با همين ابتكار كلي دس��تگاه 
ساخته شد. خب يكس��ري به درد خورد و يكسري نه، ولي 
همين اتفاق باعث شد كلي آدم در اين كشور بمانند كه يكي 
از آنها منم، چون دو دستگاه از من پيش خريد كردند. من 
ماندم دو دستگاه ساختم و باز دستگاه هاي ديگري ساختم، 
اين رانت مثبت و مفيدي است ولي عدد اين رانت، كوچك 
است. شما مي دانيد كه هر سال نمايشگاهي به نام »ساخت 
ايران« برگزار مي ش��ود. ما در اين نمايش��گاه محصولات 
آزمايشگاهي مي فروش��يم. بودجه اين نمايشگاه در سال 
گذش��ته 300ميليارد تومان بود اما وقتي به بودجه كشور 
نگاه مي كنيد، مي بينيد اين مبلغ 10ميليون دلار اس��ت. 
10ميليون دلار در اين كش��ور شوخي اس��ت، يعني كل 
فروش تجهيزات آزمايشگاهي توليد ايران 10ميليون دلار 
شود، خيلي رقم پاييني است، اندازه يك كشتي نفتكش كه 

بارگيري مي كند. 

از ارتعاش سنج 150هزار دلاري خارجي
 تا 150ميليوني ايراني

 از كجا آمده ايد؟
دهدش��ت. قري��ب 34 اخت��راع دارم و در المپياد جهاني 
اختراعات در س��ال2012 مدال نقره مس��ابقات جهاني 

مالزي را كسب كردم. 
 اختراعت چه بود؟

مولد برق خورش��يدي كه به اندازه يك كيف كوله پشتي 
اس��ت و برق 220ولت توليد مي كند. هر ج��ا برويد برق 

220ولت - حداقل هزار وات- در اختيار داريد. 
 پس يك نيروگاه قابل حمل است. 

بله، نيروگاهي در يك كيف. 
 انرژي خود را از محيط مي گيرد؟

بله، انرژي خورشيد و حتي ذره نوري كه در اطراف باشد. 
 سرنوشت آن اختراع چه شد؟

ما در اختيار وزارت دفاع قرار داديم. انتقال برق به صورت 
وايرلس و فضا را هم فراهم كرده بوديم. آن سال تا 10متر 

را وايرلس مي كرديم. 
 امس�ال با چه كاري در نمايشگاه حضور پيدا 

كرده ايد؟
الان سيستم توربين كنترل از راه دور برق گرفتن از رودخانه 
و آب هاي جاري را داريم. اين توربين كاري متفاوت و براي 
اولين بار در دنياست. به راحتي از آب  رودخانه ها و آب هاي 

جاري و آبشارها، حداقل 20كيلووات برق توليد مي كند. 
 با چه دبي اي؟

با حداقل دبي ای كه آب جاري شود. با يك ارتفاع 30سانتي 

و شيب 5 درصد به راحتي مي تواند برق توليد كند. حداقل 
20كيلووات توليد مي كند. اگر شدت جريان وجود داشته 
باش��د يا رودخانه، خروش��ان و وحشي باش��د به راحتي 

50كيلووات برق را توليد مي كند. 
 20كيلووات چقدر لامپ مي شود؟

هزار لامپ 20واتي. 
 پس با چنين دس�تگاهي مي ش�ود دست كم 

روشنايي 100-50 خانه را روشن كرد.
بله، همين طور اس��ت. اين كار متفاوت با همه پروژه هاي 
مشابهي است كه در دنيا اجرا شده است. دستگاه، كنترل از 
راه دور است. سطح آب كه كم شود با سطح آب هماهنگ 
مي شود. سطح آب بالا بيايد، باز دوباره خود را با سطح آب 
تنظيم مي كند. اگر آب سيلابي شود، به راحتي به صورت 
اتومات از مسير آب خارج مي شود. دستگاه نرم افزار دارد و 

نرم افزار دستگاه روي گوشي نصب مي شود. 
 قيمت دستگاه چقدر است؟

حدود 32 تا 35ميليون تومان. من متخصص انرژي هاي 
نو هس��تم. ش��ما اگر بخواهيد 50كيلووات انرژي از پنل 
خورشيدي توليد كنيد، بايد 5ميليارد تومان هزينه كنيد، 
ولي شما مقايسه كنيد همين توليد به ش��رايط نرمال و 
ساعت محدود آب و هواي آفتابي بستگي دارد اما در اين 
روش 24ساعته جريان آب كه باشد، با 35ميليون تومان 
برق توليد مي كنيد. ما تفاهمنامه اي با استاندار كهگيلويه و 
بويراحمد امضا كرده ايم مبني بر اينكه اولين نيروگاه برقابي 

دنيا را در ياسوج و دهدشت راه اندازي كنيم. 
 ممكن اس�ت برخي بگويند اس�تقرار چنين 
سيس�تم هايي در نهايت زيبايي محيط هاي 

طبيعي را از بين مي برد؟
اين سيستم ها هيچ آلودگي زيست محيطي ندارند، هيچ 
نيازي به تغيير مس��ير آب و اس��تراكچر يا برپايي سازه و 

تأسيسات نيست. 
 از كشورهاي مختلف دعوت به كار شده ايد؟

بله از س��وئيس، فرانسه، عربس��تان، مالزي و كره جنوبي 
دعوتنامه دارم. 

 چرا نمي رويد؟
چرا بروم. اگر مي شود اينجا كار كرد، چرا بروم. 

 اذيت نمي شويد؟
  نه. 

 چند سال است كار مي كنيد؟
از س��ال1380، البته خ��ودم، خانمم و دخترم هر س��ه 

مخترعيم. 
 ايده اختراعات چطور به ذهنت مي رسد؟

من اعتقاد دارم خلاقيت در وجود همه انسان ها هست. فقط 
بايد كشف كنيد و راه و روال آن را ياد بگيريد. 
 چطور مي شود به اين كشف رسيد؟

پشتكار، پشتكار،  پشتكار. 
 تيم تان چند نفر است؟

پنج نفر. 
 ايده بلندپروازانه ات؟

روي قايق و كش��تي خودتعمير كار مي كنم، پروژه تك و 
منحصر به فردي است. قايقي با موتور الكتريكي كه خودش، 
برقش را تأمين مي كند، يعني شما 12ماه سال روي دريا 

باشي، نيازي به سوخت گيري نداري. 
برق را از كجا تأمين مي كند؟

از آب دريا. 
چطور؟

ديگر فوت كوزه گري است. 
 قبلًا فناوري اين سيستم در دنيا بوده است؟

نه. 
 فكر مي كنيد چند نفر مثل خودتان در ايران 

هستند؟
به جرئت مي گويم حداقل 3ميليون نف��ر از جوان ها اين 

خلاقيت را دارند. 
 پس چرا آثار عيني آن را نمي بينيم؟

شايد چون بستر اين ش��كوفايي فراهم نيست. بعضي ها 
استعداد اين نوآوري را دارند اما پشتكار ندارند. جواب رد، 
جواب بد، جواب سرد، جواب سربالا به تو مي دهند اما كسي 

كه جنگجو باشد، از اين همه مي گذرد. 
 چقدر از اين جواب ها شنيده ايد؟

20سال است مي شنوم. 
 چرا مانده  ايد؟

20س��ال ماندم تا به اين روز برسم كه بفهمند ايران براي 
اينكه قدرت خود را نش��ان دهد، راهي ندارد جز اينكه به 
سرمايه گذاري در ش��ركت هاي دانش بنيان روي بياورد. 

پس بايد مقاومت كرد كه به آن نقطه برسيم. 

 كوهي كه موش مي زايد 
اس��م دانش بنيان، اسم شلوغي اس��ت. اينجا پاويون ش��ركت هاي دانش بنيان است و 
10شركت منتخب را مي بينيد، در نمايشگاه صنعت 20 شركت را. در نمايشگاه نانو كه 
همه ما اسمش را شنيده ايم يك سالن اختصاص مي يابد. اين حمايت نوع دوم است. از 
توليد و محصول بايد حمايت شود. عرض كردم نمايشگاه ساخت ايران نمايشگاه خوبي 
است و رويكرد قشنگي دارد. مي گويد شما محصولت را بساز. اگر دانشگاهي از شما خريد، 
من تا سقف 40 درصد قيمت را مي دهم، البته سطح بندي مي كند. سطح يك، 2و 3 دارد. 
سطح يك  10 درصد، سطح2، 20 درصد و س��طح3، 40 درصد. اين يعني اگر دستگاه 
100ميليوني شما خريدار دارد، معاونت علمي40ميليون را مي دهد. اين حمايت خوبي 
است اما 300ميليارد براي كل كش��ور و شركت ها عدد كمي است، در حالي كه همين 
صندوق نوآوري و شكوفايي سال قبل 7هزار ميليارد تومان وام داده است. من حاضرم 
شرط ببندم 70 درصد اين رقم متعلق به 30شركت است، چون من يك شركت متوسط 

رو به بالا هستم، فقط 500ميليون گرفته ام. 

خودش را اينگونه معرفي مي كند: رستگار هستم، 36سال دارم. مديرعامل هلدينگ مادرتخصصي علم آموزان و كارشناس ارشد سازه هاي هيدروليك. 
شركت ما فن آور است؛ متخصص در ساخت تجهيزات فناورانه و دانش بنيان. 

 از سوئيس، فرانسه، عربستان، مالزي و كره دعوتنامه دارم

قاس�مي و صفدار، س�ازندگان دس�تگاه هاي خودپرداز كالا و خوددريافت 
پسماند از شركت تكنو وندينگ اصفهان آمده اند.

 از قاسمي درباره كارايي دستگاهي كه به نمايشگاه آورده اند، مي پرسم.
اين دستگاه فروش اتوماتيك مواد غذايي است. در حد 16كالا، هم نوشيدني گرم دارد 

و هم نوشيدني سرد. مشتري كد كالا را مي زند و كارت بانكي را مي كشد. 
 من اين دستگاه هاي خودپرداز را ديده ام، خب مزيت اين دستگاه نسبت 

به نمونه هاي خارجي چيست؟
آنها فنري است. دستگاه ما، نوار نقاله و ثبت اختراع شده است. 

 اين دستگاه كناري چيست؟
اين دستگاه اتوماتيك پسماند است. به اين صورت است كه شما مثلًا بطري آب معدني 
را مي خريد، قوطي آن را بعد از مصرف داخل دستگاه مي گذاريد. دستگاه انتخاب، جدا 
و پرس مي كند و براي ش��ما يك كارت اتوبوس يا مترو پرداخت يا حتي كارت شما را 

شارژ مي كند. 
و دستگاه هاي ديگر خودپردازتان؟

دستگاه فروش گل و  كالاي بهداشتي. 
چند سال است فعاليت مي كنيد؟

هفت سال، محصول مان هم دو سال است دانش بنيان شده است. 
 با مجموعه هاي سينمايي و ترمينال ها تعامل كرده ايد؟

بله، البته با احتياط برخورد مي كنند. نمي آيند سرمايه گذاري كنند. مي گويند دستگاه  
را اينجا بگذار، در واقع محل را مي خواهد اجاره بدهد، اما اميدواريم سرمايه گذار برايش 

پيدا شود. 
 براي آينده چه سرمايه گذاري اي انجام داده ايد؟

ابردستگاهي مي سازيم در ابعاد 12 در شش متر، با 800 مدل كالا. 
فكر مي كنم يكي از ضعف هاي دس�تگاه، اش�كال در زيبايي بصري آن 

باشد. براي رفع اين موضوع چه كرده ايد؟
صفدار، رئيس هيئت مديره و مدير فني ش��ركت و مخترع دس��تگاه: قب��ول دارم اما 

نمونه هاي جديد دستگاه از نظر بصري خيلي ارتقا پيدا كرده است. 

 يعني مشاور هنري گرفته ايد؟
طراح صنعتي داريم و كار مي كنيم تا ظاهر دستگاه ان شاء الله فوق العاده باشد. 

 به سمت صادرات خواهيد رفت؟
بله، مزيت اصلي ما دقت دستگاه است و دست باز اپراتور در چيدمان. ديگر محدوديت 

فنر دستگاه هاي مشابه را نداريم كه بخواهيم كالا را در گام هاي فنر قرار دهيم. 
دستگاه هاي مشابه، فنري است؟

بله. 
محدوديت ايجاد مي كند؟

بله، كالاي شما بايد در س��ايز رج فنر باشد. اما اينجا در تس��مه نقاله هيچ محدوديت 
سايزی نداريم و اين مزيت اصلي ماست كه مي توانيم هر كالايي را با هر ابعاد و شكلي 

در داخل دستگاه قرار دهيم. 

خودپردازهاي كالا با قدرت بالاي انتخاب مشتري

 راجع به قابليت دستگاه توضيح مي دهيد؟
فاطمه محمدبيگي، كارشناس فروش: ما به خاطر ثبت اختراع اين دستگاه، دانش بنيان 
شديم. تفاوت دستگاه شركت ما با دستگاه هاي ديگر اين است كه پسماندهاي عفوني 
كه وارد اين دستگاه مي شود، از طريق اپراتور در كيسه هاي زرد بيمارستاني و با روش 
اتوكلاو، بي خطرساز مي شود. داخل دستگاه، خردكن وجود دارد. زباله ها و بخش عفوني 
مثل خون آبه ها بعد از بي خطرس��ازي از طريق ديس��كي كه وجود دارد، وارد فاضلاب 
مي شود. پسماندها بعد از خرد شدن بس��ته بندي و تحويل اپراتور مي شود، اپراتور هم 

هيچ تماسي با پسماندها ندارد. 
مشابه داخلي يا خارجي دارد؟

بله، اما تفاوت اين دس��تگاه با دس��تگاه هاي ديگر اين اس��ت كه توانس��ته خونابه ها و 
بخش هاي عفوني را كاملًا ج��دا و بي خطر كند، يعني پس��ماندها ك��ه وارد فاضلاب 
مي شود- آن بخش خونابه ها هم- بي خطر شده است. نكته ديگر اينكه امروز در بخش 
زباله هاي بيمارستاني، دستگاه هايي وجود دارد كه پسماند را بي خطر مي كند اما اينكه 

خرد و بسته بندي كند، قبلًا نبوده است. 
 دستگاه شما به توليد انبوه رسيده است؟

بله،  اين دس��تگاه در 40بيمارس��تان رتبه بالاي رضايتمن��دي دارد و حتي به 
كشور اس��پانيا صادر شده اس��ت، البته ما زير نظر ش��ركت رئوف هستيم كه از 

سال 77 تجهيزات بيمارستاني توليد مي كند. به عنوان نمونه ما در دوران كرونا 
دستگاه هاي اكسيژن ساز با ظرفيت 600 ليتر توليد كرديم. در بيمارستان مسيح 
دانشوري چهار كانتينر دستگاه هاي اكسيژن ساز بيمارستاني ما هنوز هم فعال 

هستند. 
 يكي از چالش هاي مهم كش�ور درآمد ارزي اس�ت. خب ما اميد داريم 
شركت هاي دانش بنيان ارزآوري كنند. وقتي مي گوييد به اسپانيا صادر 

كرده ايد، شاخك هاي من تيز مي شود. 
مسئول بخش صادرات: صادرات به اسپانيا چند سال پيش اتفاق افتاده است. در اين يك 
سال كه به مجموعه اضافه شده ام، بيشترين تمركز ما روي عراق و كشورهاي همسايه 
است. الان مديرعامل و برخي از اعضاي شركت در عراق حضور دارند و مذاكرات براي 
صادرات محصول در حال انجام است، چون عراق در تأمين اكسيژن مايع مشكل دارد و 
شركت ما يكي از به روزترين سيستم هاي اكسيژن ساز دنيا را براي واحدهاي بيمارستاني 

توليد مي كند. 
 مهم ترين چالش هاي شما؟

ما براي ص��ادرات بايد اس��تانداردها و ايزوهاي لازم را براي ش��ركت و محصولات مان 
بگيريم. اگر اداره كل تجهيزات پزشكي در اين باره مساعدت كنند مي توانند به ويژه به 

مجموعه هاي دانش بنيان كمك كنند تا اين مسير با سهولت بيشتري طي شود. 

 مهم ترين فعاليت حال حاضر شركت شما 
در چه شاخه هايي صورت مي گيرد؟

ما در دو بخش گياه��ان زينت��ي و دارويي فعاليت 
مي كنيم. در حال حاض��ر روي گي��اه آنتوريوم در 
بخش زينتي كار مي كنيم. كش��ور ما از بزرگ ترين 
توليدكنندگان و صادركنندگان آنتوريوم در سطح 
خاورميانه اس��ت، ولي پايه هاي مادري اين گياه هر 
س��اله از هلند وارد مي ش��ود كه به خاطر مشكلات 
ارز و بحث هاي بانكي به مش��كل برخورده و دست 

توليدكنندگان را بسته است. 
 شما در اين زمينه چه كار 

كرده ايد؟
كاري كه شركت ما انجام داده اين 
است كه پايه هاي مادري اين گياه 

را از طريق كشت بافت توليد 
مي كند. توليدكننده ها 

از طري��ق پاجوش 
مي توانند اين گياه 
را تكثي��ر كنند اما 
كيفيت اصلي گياه 
را ندارد. ما پايه هاي 
مادري اي��ن گياه را 
توليد مي كنيم و فعلًا 
توانسته ايم پنج رقم از 
گياه آنتوريوم را توليد 

كنيم. 
وق�ت  چن�د 

است؟ 
دو سال است. 

 چه متخصصاني داريد؟
متخصصان علوم باغباني و زراعت. 

 پ�رورش گياه�ان داروي�ي ب�ا ح�وزه 
دانش بنيان چه ارتباطي دارد؟ 

ما از طريق كشت بافت و كش��ت سلولي يكسري 
گياهان دارويي توليد مي كني��م. گياهان دارويي 
چون در ش��رايط خاصي پرورش پي��دا مي كنند، 
مثلًا تنش محيطي، شوري خاك يا تنش سرمايي 
را تجرب��ه مي كنن��د، م��وادي را به واس��طه اين 
ش��وك و تنش از خود ترش��ح مي كنند كه همان 
عصاره يا ماده مؤثره گياه اس��ت. بع��د وقتي ما از 

طريق كش��ت بافت گي��اه را تولي��د مي كنيم، در 
شرايط مناسبي گياه توليد مي ش��ود و اصطلاحاً 
حالت نازپرورده است و اتفاقاً ماده مؤثره گياه كم 
مي شود. ما از طريق پرتودهي يو  وي، استرسي را به 
گياه مي دهيم كه گياه از خود دفاع و آن ماده مؤثره 
را توليد مي كند، اين كاري است كه براي اولين بار 

در كشور انجام مي شود. 
 در دنيا سابقه داشته است؟

بله، در دنيا انجام شده اما پيش از اين در ايران انجام 
نشده بود. 

 برنامه آينده تان چيست؟
برنامه آينده ما اين اس��ت كه بتوانيم 
تمام گياهان بومي اي��ران كه در 
معرض انقراض هستند از طريق 
كشت بافت تكثير كنيم تا هر 
كسي كه به اين گياه احتياج 
دارد، به سمت برداشت 
بي رويه ن��رود، چون 
در اي��ن ص��ورت 
گياه ب��ه انقراض 
خواهد رس��يد. از 
طرف ديگر در بخش 
گياهان زينتي تلاش 
مي كني��م گياهاني را 
ك��ه هميش��ه از خارج 
وارد مي ش��ده و قيمت 
بالاي��ي داش��ته اند، در 
 مملكت خودمان توليد

و به فروش برسانيم. 

به اسپانيا صادرات داشته ايم 

با پرتودهي استرس مثبت به گياه مي دهيم
 فاطمه چپريان، مديرعامل شركت فرآيند دانش هور از استان اصفهان در نمايشگاه حاضر شده است. 
شركت او و همكارانش فناوري هاي روز را در خدمت پرورش گياهان زينتي و دارويي قرار داده است. 

فرشيد كيانفر، دانشجوي دكتراي مهندسي شيمي و مخترع دهدشتي از كهگيلويه و بويراحمد آمده است. 1/5سال است كه شركت او و همكارانش 
دانش بنيان شده است. او از سال1396 در حال فعاليت براي ساخت غشای نانويي است. 

 زباله هاي عفوني هميشه يكي از پردردسرترين نوع پسماندهاست. حالا تصور كنيد اين پسماند بدون دخالت دست، بي خطرسازي، خرد و بسته بندي شود
 به غرفه اي نزديك مي شوم كه در اين زمينه دستگاه دانش بنيان طراحي و ارائه كرده است. 

علي صالح پور اين طور خودش را معرفي مي كند: شركت ما با عنوان فناوري كهربا سال1390 تأسيس شد. ايده اصلي شركت، ساخت دستگاه هاي اندازه گيري 
به روش اپتيكي است. من فارغ التحصيل دانشكده فيزيك هستم و بخش قابل توجهي از اعضاي تيم ما- شايد40 درصد- فارغ التحصيلان فيزيك هستند، البته 
براي ساخت دستگاه مهندس برق، نرم افزار، مكانيك و طراحي صنعتي داريم، ضمن اينكه متخصصان ديگر هم به ما ملحق شده اند و ما الان 13نفر هستيم. در 

دو حوزه اصلي ارتعاش سنجي راه دور و نزديك هم كار مي كنيم. 

عكس ها: رضا دهشيری |  جوان

چند نفری روي اين پرنده كار كرده ايد؟  
به  تنهايي و با هزينه ش��خصي، البته سپاه هم حمايتم 

كرد. 
 چند ساله بوديد كه ساخت اين هلي كوپتر 

را شروع كرديد؟
18ساله. 

و الان 20ساله ايد؟
بله. 

ايده اين هلي كوپتر را از كجا گرفتيد؟
از اينترنت، از روي يك هلي كوپتر خارجي. 

 قطعاتش را چطور ساختيد؟
خودم ساختم، با امكانات كم. 

چ�را موت�ور پراي�د را روي هلي كوپت�ر 
گذاشتيد؟

موتورش ارزان بود، موتور توربو نمي توانستم تهيه كنم، 
در حد من نبود. 

پرنده اي كه ساخته ايد پرواز هم مي كند؟
بله، نيم متر از روي زمين بلند مي شود. 

چقدر هزينه كرديد؟
بيشتر از 100ميليون. 

 اين پرنده را كه س�اختيد، م�ا انتظار داريم 
خ�وب بپ�رد. برنام�ه ات چيس�ت ك�ه اين 

هلي كوپتر خودش را كامل از زمين بكند. 
 اگر حمايت شوم، مي توانم كاملش كنم. مشكل موتور را 

برطرف كنم و از موتور توربو استفاده شود، مي پرد. 
اولي�ن نمايش�گاهي اس�ت ك�ه ش�ركت 

مي كنيد؟
بله. 

 چه بازخوردي از بازديدكننده ها گرفتيد؟
اكثراً تشويقم مي كردند، مي گويند كارت خوب است. 
 با شركت هاي هوافضا ارتباطي گرفته ايد؟

نه هنوز. 
 چه خوانده ايد؟

كامپيوتر مي خوانم. 
 اين رؤيا را مي خواهيد ادامه دهيد؟

مطمئن باشيد پرنده ام را اصلاح مي كنم. 

بالگردی  با موتور پرايد!
رضا قهرمان، سازنده هلي كوپتري با موتور پرايد از آذربايجان شرقي آمده است. شيرين و شمرده حرف مي زند. او يك استثنا در نمايشگاه است، چون بيشتر از 

آنكه در قالب شركت دانش بنيان بگنجد، جوان جسوري است كه با آزمون و خطا و به شكل غريزي پيش مي رود. 


